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H A V A S M I K L Ó S ( M T E S z e lnö
ke) 

A M T E S z e lnökeként 41 társadalmi 
egyesü l e t ü z e n e t é t h o z o m a n n a k az 
egyesüle tnek a számára , aki ugyan ve
lünk együt t dolgozik , ak inek képvise
lői ugyananná l az asztalnál ü lnek , ahol 
a többieké, és amely egyesüle t egy ki
csi t s z á m u n k r a m i n d i g t i tok m a r a d . 
Mert mi is az e rdész? Az erdész min
denekelőt t a jóbarát , a b o h é m c imbora , 
az ivőtárs , akit körül leng a valé tázás 
hangulata , a Lövé rek üzene te . Aztán 
az erdész együtt jár a kutyával , a lóval, 
a puskával , a megfigyel t vaddal , amely 
vaddal azonban bará tságban él . Aztán 
az erdész közösség . Közösség , amely 
akkor is együt t marad , h a a sors o lykor 
k e g y e t l e n , h a k ö z ü l e t e k n é h á n y a n 
munka nélkül vannak , é s h a á l lamunk 
kés lekedik is az a lapot m e g a d ó tör
vények e l fogadásával . É s aki e közös 
séget ismeri , az tudja mi a közösség . 
Igen, ez mind az erdész , de az e rdész 

ezentúl egyfajta titok, ame lynek forrá
sát talán ti s em tudjátok, de ame lynek 
forrását érzitek, mint az izorai szarvas , 
amelyet k i sgyermek korában borókás 
bozótban talált m e g a pász tor és vitt le 
a falujába, akit szoptatni a szí mentái t 
szoptatott , akinek meleget a kis borjú 
tes tvérek adtak, és aki, mert soha n e m 
tudott kr is tá lypatakba nézni, soha nem 
lá tha t ta s z é p s é g e s s za rvá t . Úgy élt , 
min t a marha . D e nyárutón, mikor a 
kék havasról omlot t a köd, leszáll t az 
ősz vele , be lá thata t lan ködruhás ma
gasból sza rvasbőgés búgot t a vö lgybe 
le. És akkor párát zihált r e m e g v e szája, 
idegen lett p a l á nkos ot thona, idegen 
lett testvére, mostohája és a ködbe hör 
dült , mint az orgona. Üdv e t i tkok hor 
dozójának, üdv az e rdésznek . 

F R A N K L Á S Z L Ó - F A T E e lnöke 
Megt i sz te l t e tés s z á m o m r a , hogy a 

Faipari T u d o m á n y o s Egyesü le t nevé 
ben köszönhe tem ezen szép jubi leum 
a l k a l m á v a l m i n d n y á j u k a t é s k ü l ö n 
tisztelettel azokat , akikről az egyesüle t 
még külön meg is emlékezet t , külön
b ö z ő ki tüntetéseket kaptak a mai na

pon . A Faipar i T u d o m á n y o s Egyesüle t 
egy kicsit i r igykedve néz az Országos 
Erdészet i Egyesü le t felé, hiszen jóval 
nagyobb tag lé t számmal és jóval , talán 
sze rencsésebb gazdasági körü lmények 
között , é s jóval nagyobb múlttal ren
d e l k e z n e k , min t mi . D e azt h i s z e m , 
bennünke t mégis összeköt az a kapocs , 
amely a két s zakmának az egymás ra 
épüléséből következik , i l letve az egye
temen eltöltött évek, ahol igazán j ó ba
rá tokká vál tunk, és azt h i s z e m vál to
z a t l a n u l a z o k v a g y u n k m o s t is . Én 
mindig szívesen j ö v ö k - az erdész kol
l é g á k m e g h í v á s á n a k e l e g e t t é v e -
ezekre a r endezvények re . Mindenkor 
nagyon jól é r zem m a g a m és minden
kor b i zonyos tapasztalatokat is tudok 
m a g a m m a l vinni . És szabadjon most 
m e g r a g a d n i az a lkalmat , a ma i köz
gyűlésse l kapcsola tosan két gondolat 
vona tkozásában . Az egyik a techniku
sok kérdése , úgy é rzem, hogy ebben 
az Or szágos Erdészet i Egyesü le t már 
h a m a r a b b lépe t t , am i t n e k ü n k m o s t 
m á r muszá j meglépni . Középkáderek 
felé fordulás az egyesületnél kardinális 
kérdése lehet és kell, hogy legyen. 

Dr. Szikra Dezw erdőmérnök úrnak 
az Országos Erdészeti Egyesület Főtitkárának 

Tisztelt Főtitkár úr! 

Nehezen szántam rá magam e levél megírására! 
Végül azért döntőiem az írás mellett, mert remélem, hogy 

levelem tárgya, illetve ezzel kapcsolatos véleményem talán 
nem érdektelen Egyesületünk Főtitkára számára. 

Ebben az évben éppen 40 esztendeje, hogy tagja lettem 
az OEE-nek! 

Az Egyesület fontosságát és tevékenységét egyre jobban 
megismerve, magam is egyre jobban és egyre lelkesebben 
vettem részt - lehetőségem szerint - az Egyesület életétien. 

Különösen fontosnak tartoltam a vándorgyűléseket, az 
ezekhez kapcsolódó közgyűléseket, amelyekel a tartalmi ré
szen felül a magyar erdész társadalom igen fontos társadalmi 
eseményének, összetartó erejének tartok. 

Ennek megfelelően igyekeztem a vándorgyűléseken részt 
venni, évek óta gyakorlatilag mindegyiken jelen voltam. 

Mivel - természetsen - nem lehettem mindig „hivatalos" 
küldött, a részvételi költséget sem mindig vállalhatta át hi
vatalom, a részvétel költségeit - az esetek többségében -
magam fedeztem. 

Ilyen módon közvetlenül is érzékelhettem a részvételi dí
jak emelkedését. 

Eddig csak „hümmögtem" magamban, de nem zúgolód
tam, mert esetenként a magas költségek fejében legalább 
igen értékes programot nyújtottak. (Ilyen volt pl. az 1994. 
évi vándorgyűlés.) 

Hozzá tartozik a kérdéshez az is, hogy a közgyűlésen min
den egyesületi tagnak joga van részt venni. A költségek nö

vekedése - véleményem szerint - hovatovább ennek a jog
nak a gyakorlását is akadályozza, de legalább nehezíti! 

Az 1996. évi vándorgyűlés meghirdetett részvételi díját 
megismerve komolyan mérlegelnem kellett a részvételemet! 

N e m elsősorban az anyagi része miatt, inkább a fentiekből 
következő elvi okok miatt. 

Nagyon szerettem volna ebben az évben is a teljes ván
dorgyűlésen részt venni! Különös tekintettel a 40. éves év
fordulóra! 

Szebb lett volna, ha az erdész kollégák nagy seregével 
együtt utazhattam volna ki Szegedről Pusztaszerre. 

Külön kell megtennem. Ötszáz forintból bizonyára kitelik. 
Szebb lett volna az erdész kollégák nagy seregével együtt 
megtekin tenem az Emlékhelyet . Külön fogom megnézni. 
N e m hiszem, hogy a be lépő több lenne ötszáz forintnál. 
Szebb lett volna az. erdész kollégák lelkes seregével együtt 
elkölteni az ebédet, a vacsorát, velük együtt nótázni. 

Csakhogy: magánál az étkezésnél már csak a két szom
szédom jelenti a társaságot! 

Az ebédet és vacsorát úgyis egyedül eszem meg. A luxust 
nem nagyon szeretem. Egy szerény ebédet a sarki kisven
déglőben ötszáz forintból bizonyára meg tudom oldani, s 
ezer forintén még ünnepi vacsorát is rendelhetek magam
nak... 

A közgyűlésen - tagsági jogomból eredően - termé
szetesen részt veszek. Az ezzel kapcsolatos általános költsé
geket természetesen megtérítem. (A jelentkezési felhívásban 
ilyen költség nem szerepel, ezért tisztelettel kérem, ennek 
összegéről szíveskedjenek tájékoztatni.) 

Üdvözlettel: Fritsch Ottó 
főtanácsos, erdőfelügyelő 

az OEE Pilisi Helyi Csoportja tagja 



DAUNER MÁRTON - F M E F H 
elnök 

Mindenekelő t t a minisz tér ium veze
tése nevében szere tném az üdvözle te
met átadni a vándorgyűlés , a közgyű
lés számára, valamint az Erdészet i Hi
vatal kollégái nevében is szere tném az 
Erdésze t i Egyesü le t eddigi t ámogató 
észrevételeit , amellyel segítette mun
kánkat, megköszönn i . 

Az előt tem szólók előadást tartottak 
a tö r t éne lemrő l , az e r d ő g a z d á l k o d á s 
történetéről. Én néhány gondolatban a 
je lenről szere tnék beszéln i , és r e m é 
nyeim szerint a jövőt megha tá rozó fel
adatainkról néhány gondolatot e lmon
dani . Ebben az évben , ha az e semé
nyek és a par lament i m u n k a is úgy ala
kul, jó esély van arra, hogy új erdőtör
vénye születik az országnak. M o n d h a 
tom azt, hogy a cé legyenesbe fordult 
az e rdő törvény elfogadtatása. A mai 
napon már csak par lament i módos í tó 
indí tványok benyúj tásának szövegezé
sével és a végszavazás előtti időszak
ban vagyunk. 

Azt gondolom, hogy erre azért kell 
kü lönös f igyelmet fordí tanunk, mer t 
f e l t é t e l ezhe tő , h o g y az e l k ö v e t k e z ő 
évek , év t i z edek az e r d ő g a z d á l k o d á s 
szakmai munká jának törvényi körül
ménye i t m i n d e n k é p p e n m e g h a t á r o z 
zák. Fe lada to t je len t ugyanakkor to
vábbá számunkra az, hogy a végrehaj
tás tekin te tében s z á m o s a lacsonyabb 
szintű jogszabály alkotása feladatként 
e lőt tünk fog állni, amiben szeretném 
az egyesület eddigi t ámogató segítsé
gét folytatólagosan kérni, h iszen nagy
mértékű, nagy horderejű feladatokról 
van szó. 

Egy másik: az erdőtelepí tés . Erdő
telepítésről nagyon sok fontos gondo
lat h a n g z o t t e l . S z e r e t n é m n é h á n y 
olyan m o m e n t u m r a ráirányítani a fi
gyelmet , ami a mi ehhez a p rogramhoz 
t ö r t é n ő k ö z e l e d é s ü n k e t a l a p v e t ő e n 
meghatározhat ja . Az egyik, hogy való
ban működik , létezik 10 évre szóló er
dőtelepítési p rogram Magyaror szágon 
és többször megfogalmaztuk, hogy eb
ben a kérdésben je len tős e lmaradásban 
vagyunk. A forráshiány az egy ik fő 
m a g y a r á z a t a ennek a ké rdésnek , h i 
szen szakmai lag , előkészí tet tség tekin
tetében ennek a p rogramnak a végre
hajtására úgy gondo lom fel vagyunk 
készülve. Ennek a h iánynak a pótlásá
ra r é s z b e n az E r d é s z e t i E g y e s ü l e t , 
részben az Erdészet i Dolgozók Szak
szervezetének hathatós köz reműködé-
se mellett p rogramjába vette fel a Köz
munka Tanács az erdőtelepítési prog

ram további finanszírozási lehetőségét , 
azzal a megfontolással , hogy még eb
ben az évben pót lólagos forrást bizto
sítson. Szere tném azt e lmondani , hogy 
ugyan még a Közmunka Tanács finan
szírozási fedezete a kormány által n e m 
biztosított, de a K ö z m u n k a Tanács el
fogadta az idei évi finanszírozásra a 
mintegy 200 millió forint erdőtelepíté
si támogatást , amiből további mintegy 
1400 ha új e r d ő te lepí tését tudnánk 
megvalósí tani . Folyik, mint ismeretes 
a kol légák előtt is, az Európai Unióhoz 
való csat lakozásnak az a fázisa, ami
kor az ország saját magáról kérdőívek
re tör ténő válaszadásban állítja ki a ké
pet, ugyanúgy igaz ez az agrár szakte
rületre is. Az Európai Unióhoz tör ténő 
csat lakozás átmeneti szakaszában va
gyunk és ebben az átmeneti szakasz
ban nagyobb az esélyünk arra, hogy az 
Európai Unióban m ű k ö d ő erdőtelepí
tési p rogramhoz csat lakozhassunk. 

T á j é k o z t a t o m a ko l l égáka t , h o g y 
ennek a p rogramnak az országos szintű 
előkészí tése is a végkifejletéhez köze
ledik és fogunk tudni olyan, most már 
az Európai Unió részéről is fogadható 
p rog ramot á tadni , aminek apropóján 
pozit ív módon dönthetnek a magyaror 
szág i e rdő te l ep í t é sek t á m o g a t á s á r ó l . 
Ezt mind azért k ívántam néhány gon
dolatban teljes egészét elkerülve fel
eleveníteni a kollégák előtt, hogy van 
r e m é n y a szakmai feladatok további 
művelésé t i l letően, van remény arra, 
hogy a hazai erdőtelepítéssel az erdők 
növekedjenek. 

Én a magam részéről és az Erdésze
ti Hivatal nevében kérem az Erdészeti 
Egyesületet , mint ahogy ezt eddig is 
tette, szakmai észrevételeivel , eseten
kénti kritikájával segítse ezt a munkát , 
hogy a jövőt illetően az igazgatás is 
ha t ékonyan tudjon do lgozn i . K ö s z ö 
n ö m a figyelmet. 

GERELY FERENC 
Az Állami Privatizációs és Vagyon

k e z e l ő Rt . nevében nagy tisztelettel 
k ö s z ö n t ö m az O r s z á g o s E r d é s z e t i 
Egyesüle t közgyűlését . 

Mi az e rdőgazdálkodás vállalkozói 
oldalán vagyunk, mi végezzük valójá
ban az erdei munkát . Legalábbis az ál
lami erdők egy részében. 

M i azt szeretnénk kérni az Országos 
Erdészet i Egyesület től , a tagoktól , 
hogy ebben a munkában , ami valójá
ban m é g csak mos t kezdődö t t e l , a 
megfe le lő segítséget megadják. 

Mi vál la lkozunk valójában minden
re, ami az erdővel kapcsolatos. 

T ö b b szónok részéről elhangzott az, 
hogy nemcsak fát kell termelnünk. Va
lóban nem, hiszen nagyon jól tudjuk, 
hogy nekünk is egyre nagyobb szere
pet kell vál lalnunk a természet védel
mében , őrzésében és fejlesztésében. 

M i ezt elvállaljuk, az Egyesület felé 
is tolmácsoljuk, és ehhez kérjük a se
gítséget . 

DR. WINKLER ANDRÁS - az 
E F E rektora 

M o s t is, mint mindig , nagyon jól 
esett, amikor az E lnök úr azt mondta, 
hogy egye t emünk rektora. Hiszen ez 
muta t ja , h o g y az e rdész t á r sada lom 
mennyi re magáénak tekinti ezt az ősi 
a lma mater t és ezt az egyetemet . És 
ezt most ebben az ünnepélyes percben 
meg kell köszönnöm az erdésztársada
lomnak, hiszen manapság a magyar 
felsőoktatás olyan helyzetben van, 
hogy akit n e m segít a saját szakmája, 
akinek nincs háttere, azt könnyen a 
megszűnés veszélye fenyegetheti . Kö
szönöm a szé leskörű segítséget és ké
r e m az e r d é s z t á r s a d a l m a t , hogy to
vábbra is így segítse az a lma matert . 
Röviden néhány szóban az alma mater 
he lyze t é rő l : az e r d ő m é r n ö k i szakon 
há romszoros a túljelentkezés. Manap
ság ha nincs elég je len tkező egy egye
t emre , sz in tén n a g y veszé ly t je len t . 
Ná lunk az utóbbi időben növekedett a 
je len tkezések száma. Ez nagyon nagy 
öröm. Általában növekszik az egyetem 
ha l lga tó inak száma, 1200 hal lgatónk 
van mos t , de a t an fo lyamokka l és 
e g y é b k é p z é s e k k e l együ t t , m i n t e g y 
kétezren látogatják az egyetemet . Ezt 
az oktatási munká t úgy kell megolda
nunk, hogy tavaly 135 embert el kellett 
bocsátani az egyetemről , munkaviszo
nyukat m e g kellett szüntetni . Ennek el
lenére azonban sok-sok pozi t ívumról 
is be tudunk számolni . 

Tava ly az Amerikai Erdészeti Egye
sület akreditál ta az erdész-faiparos és 
fö ldmérő szakokat , és megállapítot ták 
végső je lentésükben, hogy a képzés a 
legmagasabb szintű Egyesül t Államok
be l i k é p z é s n e k felel m e g . E z nagy 
büszkeséggel töltött el bennünket . A 
másik oldal, amiről szeretnék itt meg
emlékezni hogy, sajnos erdészkollégá
ink segí tségével és kezdeményezésére 
á l -erdészképzés indult el Gyöngyösön , 
az ottani agrár karon, és kollégáink ott 
el próbál ják hitetni az ottani gyerekek
kel , h o g y e rdőmérnököke t képeznek 
belőlük. Mindenese t re a magyar erre 
lehetőséget ad nekik, de nagy-nagy té
vedés az, hogy négy tantárgy lehallga-



tása után ezekb<51 a gyerekekből erdő-
mérnök lesz. Nem szeretek siránkozni, 
azonban nemcsak az oktatás, hanem az 
oktatás alapja, a kutatás helyzete is 
rendkívül rossz jelenleg hazánkban és 
mindenféleképpen össze kell fognunk 
ahhoz, hogy a felsőfokú intézménye
ink, kutatóintézeteink a jövőben szol
gálják az erdészet ügyét. 

Szeretnék gratulálni ehhez a ren
dezvényhez, nagyon köszönöm a szí
ves vendéglátást, ezt a csodálatos ma
gyar környezetet, ahol együtt lehettünk 
ezen a két napon. Jó szerencsét, üdv 
az erdésznek. 

CSÁNYI SÁNDOR 
A Kincstári Vagyoni Igazgatóság 

nevében tisztelettel köszöntöm a mai 
közgyűlés valamennyi résztvevőjét. 
Bizonyára tudják, mégis hadd kezdjem 
azzal, hogy az 1996. január 1-től ha
tályba lépett módosított államháztartá
si törvény rendelkezései szerint az ál
lami tulajdonban lévő erdők a kincstári 
vagyoni körbe tartoznak. Mi képvisel
jük lényegében a Pénzügyminiszté
rium, a pénzügyminiszter megbízásá
ból a tulajdonost. Rendkívül komoly 
feladatnak minősítjük ezen, azt hiszem 
túlzás nélkül mondhatom, legjelentő
sebb kincstári vagyoncsoport, tehát az 
erdők megfelelő hasznosítását, va
gyonkezelésbe adását. Ez a munka, az 
érintett kollégák tudják, lényegében 
egy hajrá időszakban van, szeretnénk 
viszonylag rövid időn belül olyan ál
lapotot teremteni, hogy a kincstári er
dők meghatározó részét jelenleg hasz
náló erdészeti részvénytársaságokkal a 
jelenlegi jogi előírásokat figyelembe 
vevő vagyonkezelői megállapodásokat 

Dr. Czerny Károly és a jövő évi Vándorgyűlés házigazdája, Kondor Endre és felesége 

létrehozhassuk. Szeretném ezt az al
kalmat is megragadni, hogy ehhez a 
közös munkához és ahhoz, hogy ezt jó 
minőségben, viszonylag rövid időn be
lül elvégezhessük, az Önök együttmű
ködését és segítségét kérjem. 

BESSENYEI ISTVÁN 
Engedtessék meg nekem, hogy üd

vözölhessem Önöket mindazok nevé
ben, akik a Keleti-Kárpátok és a Kár
pátok belső oldalain tevékenykednek 
és akiket a hivatás és a nyelv összetart. 
A megsebzett és síró székely erdők 
üzenetét tolmácsolom, amiből az 
1995-ös év egy novemberi estéjén kb. 
10 ezernyi ha erdő és 5 millió köbmé
ter faanyag, nagyrészt fenyőállomány 
került a földre, egy olyan szél hatására. 

amelynek sebességét meteorológiai in
tézetek mérőműszerei nem is tudták 
megmérni. Épp ezért a Millecentenári-
um tiszteletére és az RMDSz indítvá
nyozására indult akcióban mi nem par
kokban, hanem a pótlást igénylő er
dőkben ültettük el a megemlékezés fá
it. 

ÁGH M I K L Ó S erdésztechnikus 
Vass Sándornak köszönte meg a ven
déglátást, majd: 

r KONDOR ENDRE az tpolyerdo Rt. 
vezérigazgatója ünnepélyesen be
jelentette, hogy 1997-ben gazdasá
ga ad otthont a Vándorgyűlésnek. 

Zárszó 

SCHMOTZER ANDRÁS 
Egy hosszabb távú kiáltványt, a „Múlt kötelez" címűt 

elfogadott a közgyűlés. Nagy szavak nélkül mondom, tör
ténelmi léptékű szituációi élünk meg és minden napnak meg 
van a maga feladata és cselekedni kell. Nem lehet 2 hónap 
múlva protestálni és elintézni azt, amit azonnal el kellett 
volna intézni. A fejekbe időnként zűrzavarok támadnak. 
Nemcsak az állami erdőkről beszélek, hallottuk az oktatás, 
a kutatás, a szakigazgatás gondjait, az erdőbirtok-változást, 
erdőhirtokba adást. 

Nagyon-nagyon sok a feszítő probléma az állami erdők 
körül, amint a piacgazdaság felé haladunk, és hiába hang
súlyozzuk az erdők immateriális javainak fontosságát, ezt 
üvölteni kell a társadalom számára. Ugyanakkor tudni kell, 
hogy mindennek ára van. A szintézist az erdővel kapcsola
tosan a politikus nem teheti meg. Csak az erdész képes erre. 

És vegyük már végre magunknak a bátorságot, hogy ezeket 
a kérdéseket elrendezzük. Legyünk bátrak és merészek, 
mint ahogy azt az egyesület elnöksége megfogalmazta: az 
..ördöggel is cimboráljunk", ha az az egyenes utat jelenti 
és a magyar erdők sorsának jobbrafordulását és a benne 
dolgozó tagtársak boldogabb érzését. 

Azt kívánom, hogy Széchenyi Istvánnak ne legyen igaza 
abban, hogy: „Nemzetünknek mindig az volt a legnagyobb 
hibája, hogy nem bízott magában, vagy elbízta magát." 

Ideje bízni magunkban és bízom abban, hogy nem bízzuk 
el magunkat. Ez a feladatunk. 

Engedjék meg, hogy befejezésként az általam nagyra be
csült és a magyarság egyik kiemelkedő személyisége, Deák 
Ferenc gondolatának jegyében zárjam be közgyűlésünket, 
megköszönve mindazoknak a részvételét, akik eljöttek. Kö
szönöm a sajtó, a médiák képviselőinek is a jelenlétét. 

„A jövő áldozatokat fog tőlünk kívánni, mindent meg 
kell adnunk, de két dolog az, a mit áldozatul hozni semmi 
esetben sem lehet: a haza függetlensége és a becsület." 
(Deák Ferenc) 


